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10 anys

GAVÀ pàg 11

Ecologistes en Acció se
suma a les crítiques a la
segona estació a Ponent

A FONS pàgs 12 i 13

La metròpoli se situa com 
la capital europea del porno

SANT BOI pàg 18
Referents en salut mental:
el Clúster celebra 10 anys

Europa analitza la immersió
lingüística des del Prat

Un grup d’eurodiputats visita dues escoles en el marc d’una missió a la qual acusen de no ser representativa pàg 16

CASTELLDEFELS pàg 10

El govern municipal
estudia declarar l’Olla del
Rei zona no urbanitzable

PER LA FEINA BEN FETA pàg 10
Octavi Torres, el xef del 
Tibu-ron, rep el guardó 
de millor cuiner de l’any

Tots els trens de l’R2 ja 
s’aturen a Viladencans
pàg 14

“Ja tocava”
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Les dades no menteixen. El ri-
tual catòlic a l’hora d’acomiadar
els morts va a la baixa. Segons
l’empresa PFB Serveis Fune-
raris, en el darrer any s’ha re-
gistrat un “augment de quatre
punts de les cerimònies laiques,
que ja representen prop del
25% del total”. Aquesta com-
panyia del sector funerari, amb
presència al Barcelonès, al Baix
Llobregat i al Maresme, afe-
geix que les cerimònies catòli-
ques (73,5%) han caigut tres
punts percentuals. Així mateix,
l’1,5% restant són cerimònies
d’altres religions.

Segons la sociòloga Marta
Navarro, que ha investigat a fons
els rituals que triem per morir, “la
secularització a l’Estat ha fet que
baixin el nombre de cerimònies
catòliques”. Amb tot, puntualit-
za Navarro, hi ha moltes perso-
nes que, tot i no ser religioses,
quan es troben a punt de morir
decideixen fer una cerimònia
catòlica “per si de cas”.

Sigui com sigui, els rituals
laics han guanyat terreny en els
darrers temps. Malgrat això, de
què parlem quan ens referim a
aquesta mena de celebracions?

DIVERSES I POC ENCOTILLADES
N’hi diuen mestres de cerimò-
nies, però també se’ls anomena
oradors o moderadors. En re-
alitat, són les persones que con-
dueixen els funerals no religio-
sos. “En aquesta mena de cele-
bracions, els espais es transfor-
men i els discursos que es fan so-
bre els difunts també, perquè en
les cerimònies catòliques la de-
coració és sempre la mateixa,
són totes iguals”, considera Na-
varro. “Les cerimònies laiques

són diverses i, per exemple, si a
l’avi li agradava menjar nous, es
reparteixen nous”, afegeix.

En aquest sentit, el ritual ca-
tòlic està encotillat perquè el rol
del capellà no s’escapa gaire
del guió establert per les insti-
tucions religioses. “Fins i tot les
músiques no canvien, ja que hi
ha hagut casos en què alguns ca-
pellans no han deixat que sonés
una cançó perquè era d’un mú-
sic homosexual”, lamenta la so-
ciòloga.

MESTRA DE CERIMÒNIA
La Francina fa uns anys que es
dedica a conduir cerimònies lai-
ques. Ara té, amb altres oradors
i músics, una empresa anome-
nada Euphonia Música i Parau-
la, que s’encarrega d’oferir aques-
ta mena de serveis. La feina con-
sisteix a “facilitar el comiat dig-
ne de les famílies, perquè moltes
vegades no estan en condicions
emocionals de preparar-lo”, as-
senyala.

Així, el primer que fa la
Francina és reunir-se amb els
familiars perquè li expliquin

qui era la persona difunta.
Aquesta reunió pot allargar-se
durant més d’una hora. Més
tard, escriu un text que, un cop
redactat, contrasta amb els fa-
miliars. “No és una feina fàcil, ja
que les famílies són complexes
i vols acontentar tothom”, afir-
ma. A més, quan oficia la ceri-
mònia ha d’estar molt concen-
trada. “En el moment que estan
vivint, si al Pepe li dic Antonio,
seria un error garrafal”, explica.

Segons Navarro, sovint qui
decideix fer-se mestre de ceri-
mònies és una persona que ha
viscut la mort traumàtica d’al-
gú proper i no ha pogut tenir la
celebració que li hauria agradat.
“També hi ha psicòlegs”, afe-
geix. La Francina, a més, asse-
nyala que a la seva professió hi
ha molts actors i músics que vo-
len tenir una font extra d’in-
gressos. El seu motiu, però,
s’adscriu al primer cas que co-
menta Navarro.

La seva filla va morir amb 29
anys en un accident. La Franci-
na va començar a escriure un
blog amb les seves reflexions al

voltant de la mort de la jove i li
van dir si volia oficiar una ceri-
mònia. “La primera vegada que
ho vaig fer em vaig sentir bé, em
va agradar molt, i em vaig inte-
ressar per aquesta professió que
combino amb la meva feina de
secretària de direcció en un hos-
pital”, explica.

Per a ella, ser oradora re-
presenta un complement del
seu sou que li reporta no més de
1.000 euros bruts al mes. De fet,
vol que continuï sent així. “És
una feina a la qual no et pots de-
dicar al cent per cent, perquè és
molt exigent”, afirma. “M’afec-
ten molt les morts de persones
joves, però també m’impacta,
per exemple, quan venen presos
a acomiadar els seus familiars”,
explica. “És molt dur veure algú
que ve acompanyat de sis Mos-
sos, emmanillat”, diu.

JA NO ÉS EL QUE ERA
No fa tants anys que els morts es
vetllaven a casa, les famílies fe-
ien dol i les dones anaven vesti-
des de negre en record dels di-
funts. “Sanitàriament i logísti-

cament s’ha traslladat la mort als
hospitals i és difícil fer les vetlles
als domicilis”, afirma Navarro.
“Hem aïllat la mort”, afegeix.

Més enllà d’això, les societats
actuals intenten pensar el mínim
en la mort. Legalment, els fami-
liars propers d’un difunt tenen
un permís de tres dies en cas de
defunció. Per altra banda, el
manual DMS de psicologia, la re-
ferència terapèutica més repu-
tada en aquest àmbit, dictamina
com a “dol complex” aquell que
supera els sis mesos i com a
“dol complicat” el que s’allarga
més d’un any. Alhora, estipula
que, en la mesura del possible,
les persones que es veuen afec-
tades per una mort han de tor-
nar als seus compromisos labo-
rals i socials entre les tres i les sis
setmanes després de la defunció.

És en aquest marc que les
cerimònies personalitzades lai-
ques volen ser una manera de
donar espai a viure la mort i no
passar-hi de puntetes. “Tal com
està organitzat avui dia, mors i
en 48 hores estàs enterrat”,
sentencia la Francina.

Lamort també canvia
» Les cerimònies laiques van a l’alça i ja representen gairebé el 25% del total de les que es fan
» “La secularització a l’Estat ha fet que baixin les cerimònies catòliques”, afirma una experta

Les morts oficiades amb el ritual catòlic al Barcelonès, al Maresme i al Baix Llobregat han caigut tres punts percentuals. Foto: PFB Serveis Funeraris

Albert Alexandre
BARCELONA
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La lupa

per Xavi Casinos

Les Drassanes davant la Copa Amèrica

Una abraçada a totes
aquelles dones que,

com jo, heu aguantat de
petites els acudits bavosos i les bro-
metes de tiets i altres familiars sobre els
vostres pits, fregaments en passar per
llocs estrets i coses per l’estil, pen-
sant que no n’hi havia per tant. Mai
més. #25N.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

De vegades tens la
sort de trobar-te amb

gent que ha dedicat la
seva vida a alguna cosa en concret (mi-
rar els ocells, tallar fusta, estudiar mi-
tologia, etc.) i podries estar escoltant-
los hores i hores amb admiració i una
mica d’enveja (sana, si és que existeix
l’enveja sana).

@PatrickurbanoR

A veure que ho enten-
gui bé. Aquest paio

[l’streamer gallec El Xo-
kas] MENYSPREA el Gerard [Romero]
per fer el discurs en català a Barcelona
[als Premis Ondas], òbviament criti-
quem les seves paraules d’odi a la
llengua i ell ens diu que som uns des-
equilibrats mentals. Déu meu.

Un altre motorista ha
mort en menys de 24

hores a Catalunya. Ha
passat en un xoc amb un turisme a l’LP-
9221 a Lleida a les 13:59 h. Són 138 les
persones que han mort en accident de
trànsit enguany a la xarxa viària inter-
urbana de Catalunya, 51 de les quals
motoristes.

@punsix@ryghtanPlus@pilarcarracelas

Barcelona té, l’any que ve, una gran oportuni-
tat amb la celebració de la Copa Amèrica. Se-
gons les primeres estimacions, aquesta com-
petició generarà un impacte econòmic de

1.200 milions d’euros i 19.000 llocs de treball a tota l’à-
rea metropolitana. No són els Jocs Olímpics del 1992,
però situa de nou la capital catalana com un dels esce-
naris d’Europa per acollir grans esdeveniments. D’en-
tre tot el paquet d’avantatges n’hi ha un de molt im-
portant, que és posar al mapa el Museu Marítim i les
Drassanes, una d’aquelles joies que no acostumem a va-
lorar prou els barcelonins malgrat el seu gran signifi-
cat històric i arquitectònic.

Fa unes setmanes, la revista TravelMag destaca-
va el de Barcelona com un dels 20 millors museus na-
vals d’Europa. Potser no és ni el museu més gran, ni
el més antic ni el que té un fons més important, però
té quelcom que el fa únic al món, que és el seu conte-
nidor, les antigues Drassanes medievals. Cap dels mu-
seus navals més destacats del món és en un edifici com-
parable. Ni tan sols l’Arsenal de Venècia, que fou un
altre important centre de construcció de vaixells del
Mediterrani. A diferència de les Drassanes, no és obert
al públic i la seva activitat té a veure amb esdeveniments
com la Biennal.

L’Arsenal és, de fet, una fortificació. Les Drassanes
és una gran nau industrial gòtica, veritable zona zero del
poder de la Corona d’Aragó des del segle XV i fins i tot
abans. D’aquí van sortir les grans galeres que van do-
minar el Mediterrani. Diuen les cròniques que el 1423,
sota el regnat d’Alfons el Magnànim, es van construir

12 galeres alhora. Del 1571 és la Joan d’Àustria, la nau
insígnia de la batalla de Lepant. La seva reproducció a
mida real ara es pot admirar al centre del museu. És im-
pactant i no tothom sap que es pot viure aquesta ex-
periència a Barcelona.

La ciutat no pot perdre aquest tren que porta la Copa
Amèrica per posar en valor internacional el seu Museu
Marítim. Però, sobretot, s’ha de posar en valor localment.
El Marítim i les Drassanes és un d’aquells casos del nos-
tre patrimoni amb el qual vivim d’esquena. Segurament
té a veure amb un accés gens fàcil, gairebé camuflat, si-
gui per l’entrada principal pel Portal de la Pau o pel jar-
dí de l’avinguda de les Drassanes. La reforma de la Ram-
bla ha de resoldre-ho millorant-ne els accessos.

El Marítim, a més, és una mena de rara avis al món
dels museus navals, gairebé tots nacionals, com els de
Londres, París, Madrid, Amsterdam, Sydney i Nova
York, entre d’altres. Té lògica que sigui així, ja que són
els estats als quals pertany el patrimoni de la seva his-
tòria marítima, especialment la militar, que han anat
acumulant durant segles.

El de Barcelona no té aquest origen, sinó que pro-
vé de la societat civil. L’embrió del museu cal buscar-
lo a l’Escola de Nàutica, al Pla de Palau, que conserva-
va una important col·lecció de models, instruments, lli-
bres i documents agrupats en el que es deia Gabinet Na-
val, encarregat de preservar la memòria marítima del
país i que va tenir continuïtat en l’actual edifici de l’es-
cola, del 1929.

En començar la guerra civil, la Generalitat va con-
fiscar les Drassanes, que fins feia poc havien acollit una

caserna d’artilleria, i va crear el Museu Marítim per de-
cret, traslladant-hi les col·leccions de l’Escola de Nàu-
tica. Des d’aleshores, el Marítim ha fet una feina ingent
per tal de dotar-se d’una col·lecció equilibrada i atrac-
tiva que compensi la seva manca de fons històric na-
cional. A principis dels anys 70 es va construir la rèplica
de la gran galera, la gran atracció del museu, que s’ha
anat complementant amb panells amb documentació
que permet una immersió en el que era la vida a bord
d’aquestes naus. Tanmateix, el Marítim és molt més que
una exposició, i avui és un centre de recerca que impulsa
força publicacions i que compta amb una destacada bi-
blioteca marítima.

Tot això s’ha de fer més visible, i la Copa Amèrica
ha de ser el punt de sortida d’una nova era per a les Dras-
sanes i el museu, que s’han de consolidar com el punt
de trobada entre la prestigiosa regata i la ciutat. Per això,
el Marítim està preparant una gran exposició i un se-
guit d’activitats que acostin el públic a l’elitista com-
petició, però que també permetin descobrir les Dras-
sanes als barcelonins.

De moment, com altres museus, el Marítim està mi-
rant de recuperar el nombre de visitants prepandèmia.
Ja estan al 92%, amb 209.000 visitants l’any, amb una
mitjana de 21.000 mensuals. El 2019 es va arribar a
265.459 visitants anuals i 22.121 mensuals de mitjana.
Com passa en altres museus, gran part del públic són
turistes estrangers i de la resta d’Espanya.

La Copa Amèrica és un gran creuer que passarà per
Barcelona al qual ni la ciutat ni el Museu Marítim es po-
den permetre no pujar-hi.
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S’amagava de la policia de França, on va 
cometre un assassinat: l’enxampen al Prat1

2
El Delta mira Barcelona de tu a tu 
amb els plans més màgics per a Nadal

Nova pedalada en defensa del carril bici 
de l’avinguda de la Pineda de Castelldefels

El Prat crearà una granja comunitària per 
popularitzar la criança del pollastre Pota Blava

El + llegit líniamar.cat

3

4

5

L’últim videoclip de Rosalía i Björk s’ha 
gravat a la Granja de la Ricarda del Prat

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@ARAToniPadilla: Xavi va quedant-se
sense excuses. El Barça s’ha posat a la  gola
del llop després d’empatar a Vallecas. Em-
prenyat amb l’àrbitre, no troba el rumb.

@CatalunyaRadio: El Govern fabricarà neu
artificial per a les pistes d’esquí tot i l’emer-
gència. És contradictori demanar reduir el
consum d’aigua i tirar de neu artificial?

#NeuArtificialEnSequera

@324cat: Sánchez es va reunir tant amb
Netanyahu com amb Abbas. A tots dos
els va traslladar que la millor solució al
conflicte és la coexistència de dos estats.

#SánchezIsraelPalestina #UnBarçaSenseRumb

Tribuna

Mesos després de les elec-
cions al Congrés, Pedro
Sánchez ha pogut re-

validar la seva condició de pre-
sident del govern espanyol i la
Llei d’amnistia ja ha iniciat el trà-
mit parlamentari. Els comicis
del mes de juliol van deixar com
a resultat un escenari complex,
en el qual l’independentisme
tornava a jugar un paper clau per
a la governabilitat a Espanya. Des
del primer dia, Esquerra Repu-
blicana va posar una sèrie de con-
dicions que s’havien de complir
si el PSOE volia continuar a la
Moncloa: l’amnistia per
a les persones represa-
liades per fets relacio-
nats amb el referèndum
de l’1 d’Octubre i el pro-
cés d’independència,
continuar avançant en la
resolució del conflicte
polític entre Catalunya i l’Estat
espanyol, el traspàs del servei de
Rodalies i la millora del finan-
çament de la Generalitat.

Remetent-nos als resultats
de les negociacions, podem dir
que aquestes han estat un èxit.
Hem barrat el pas a l’extrema dre-
ta i a la dreta extrema i al mateix
temps hem assolit els objectius fi-
xats a l’inici de les negociacions.
De l’amnistia se n’ha parlat molt
i ben segur se’n continuarà par-
lant. Jo no tinc ganes de pole-
mitzar sobre aquest tema amb al-
tres forces independentistes i no
alimentaré debats estèrils al res-
pecte, més enllà de demanar que
la Llei d’amnistia compti amb les
garanties jurídiques necessàries
per evitar possibles problemes en
la seva aplicació en un futur.

Però el que sí que vull po-
sar en relleu són les enormes
diferències a l’hora de negociar
i d’assolir avenços socials per
als ciutadans i les ciutadanes
de Catalunya. Mentre que hi ha
qui s’ha centrat únicament en
l’amnistia, des d’Esquerra Re-
publicana també hem posat so-
bre la taula temes que afecten
el benestar diari de la gent. Per-
què som ben conscients que de
les banderes no es menja, com
acostuma a recordar sovint el
company Joan Tardà, i que la
independència per ella matei-

xa no és un fi, sinó un mitjà per
millorar la vida de la gent.
Aquest és el propòsit que ens
motiva i que ens fa continuar
treballant al servei de la ciuta-
dania, amb els quatre pilars fo-
namentals de l’estat del ben-
estar sempre ben presents: es-
cola, casa, salut i feina. Així
doncs, el traspàs del fins ara
extremadament deficient i ver-
gonyós servei de Rodalies i la
millora del finançament de
Catalunya han estat elements
centrals en la negociació d’Es-
querra Republicana per acabar

assolint aquest acord per a la
investidura de Pedro Sánchez.

I si algú encara té dubtes
sobre les virtuts de l’acord,
només cal que encengui el te-
levisor qualsevol nit per com-
provar com ha entomat la ca-
verna l’anunci, sobretot pel
que fa a la Llei d’amnistia. La
dreta i la ultradreta espanyo-
les han escalfat l’ambient, i
els carrers s’han omplert de
milers de persones amb con-
viccions democràtiques força
dubtoses, provocant disturbis
i enfrontaments amb les forces

de seguretat fins al
punt que algú es po-
dria plantejar si el que
estem veient pot su-
posar alguna mena de
delicte vinculat amb la
sedició o els desor-
dres públics.

En definitiva, podem con-
cloure que els dos grans objec-
tius que ens vam fixar fa uns me-
sos s’han acabat assolint, mal-
grat les grans dificultats que
plantejava l’escenari. Amb la
Llei d’amnistia posem el comp-
tador a zero i continuem treba-
llant per a la resolució del con-
flicte polític, i hem assolit acords
que beneficiaran el benestar de
la ciutadania de Catalunya. Es-
tem implicats en política per ser
útils a la ciutadania, i un cop més
hem demostrat que som una
eina de molta utilitat. Seguim!

De les banderes no es menja, 
com acostuma a recordar sovint 

el company Joan Tardà

Guanya Catalunya
per Oriol López (Esquerra Republicana)

Els semàfors

Des de l’11 de desembre tots 
els trens de la línia R2 Sud 
de Rodalies tenen parada a
Viladecans. Es tracta d’una

petició històrica que ara Renfe
ha desbloquejat. El pròxim pas
és millorar el servei per evitar 
les incidències recurrents. 

pàgina 14Renfe

El conseller d’Acció Climàtica,
David Mascort, va dir a l’estiu

que la zona d’especial protecció
de les aus (ZEPA) del delta

s’aprovaria abans d’acabar l’any,
però sembla que no serà així. 
Els ecologistes es mostren

preocupats.
pàgina 16Generalitat

El Clúster Salut Mental de
Catalunya, amb seu a Sant Boi,
acaba de celebrar una dècada
d’existència. D’aquesta manera,
la ciutat del delta es col·loca

com el referent català del sector
de la salut mental i de les
institucions vinculades.

pàgina 18Clúster Salut Mental
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NLes millors
perles

Sant Cugat de Llobregat. És la localitat que s’ha inventat el
líder del PP, Alberto Núñez Feijóo, durant un discurs en què

reivindicava la igualtat de drets entre els habitants d’aquest
poble fictici i Cuzcurrita de Río Tirón (La Rioja).

Una dona s’aixeca per anar al lavabo en un avió, però un
assistent de vol li diu que no hi pot anar en aquell

moment. Aleshores la dona s’abaixa els pantalons i
amenaça de pixar al passadís. Ha passat als Estats Units.

“Hay alguien en el lavabo? Hay una cabeza en el suelo!”. És
l’avís de la propietària d’un bar, una dona xinesa, que va

alarmar els seus clients. “Els clients ens mirem. Un parell de
noies, alarmades... Era un barret”, va explicar @jaume_diadoc.

Una fanàtica del true crimedecideix matar per “saber
què se sent”. Ha passat a Corea del Sud, on la dona, de

23 anys, ha estat condemnada a cadena perpètua. Si us
plau, vigilem amb Crimsde Carles Porta...

LA FOTOAlbert Hernàndez/ACN

Mirada pròpia

El 23 de febrer del 2022 s’aprovava al Par-
lament de Catalunya la nova Llei antides-
nonaments, amb la qual s’aconseguiria sig-
nar milers de lloguers socials arreu de Ca-

talunya. El camí per arribar-hi no va ser fàcil, però
una vegada més el Grup Promotor de la Llei
24/2015 va demostrar que organitzant-nos, unint
forces i pressionant des del carrer som capaces de
fer possible l’impossible.

Com bé sabeu, el que es va
aconseguir recuperar és l’obli-
gació de fer l’oferiment de llo-
guers socials a famílies vulnera-
bles en diferents casuístiques. En
primer lloc, en les renovacions
dels lloguers socials dels grans te-
nidors quan arriben a la seva fi:
milers de persones amb lloguers
socials signats el 2015 evitaran el
seu desnonament amb aquesta
mesura imprescindible per fre-
nar una nova onada de desno-
naments. En segon lloc, en els
lloguers de llars vulnerables quan
s’acaben els contractes de llogu-
er: per evitar els desnonaments
invisibles de famílies en exclusió
residencial, que s’han quedat a
l’habitatge després de l’extinció
del seu contracte de lloguer amb
un gran tenidor. Finalment, en
les llars vulnerables sense títol:
imprescindible per a les famílies
que, per falta d’alternatives, han
hagut d’ocupar pisos de bancs o
voltors i que hi estiguin vivint des
d’abans de l’1 de juny del 2021,
o perquè després d’una execució
hipotecària o demanda de des-
nonament d’hipoteca han quedat
sense títol al mateix pis, causa de milers de desno-
naments anuals.

L’oferiment de fer lloguers socials en casos d’im-
pagament d’hipoteca o de lloguer és vigent des del
2018 i se suma a les eines per evitar desnonaments.

Més d’un any després, i amb una ofensiva al car-
rer, veiem com molts nous actors com Divarian, Cer-
berus, La Caixa, Promontoria, Coral Homes i fons de

l’òrbita d’Anticipa/Blackstone s’escuden en paranys
per no complir la llei. A més, veiem com la Genera-
litat no ha estat a l’altura d’esprémer la llei i sancio-
nar de manera exemplar, ni tampoc és àgil per bui-
dar la llista de la mesa d’emergència i signar milers
de lloguers socials.

Un altre cop, la ciutadania organitzada ha sigut la
que ha pressionat i esgarrapat més lloguers socials.

Avui dia, podem dir que hem evitat que 5.000 famí-
lies de Catalunya perdin casa seva des del 2015 grà-
cies a la signatura de lloguers socials, però en volem
més. No podem deixar de pensar en les 8.574 perso-
nes que van ser desnonades el 2022 i en les que te-
nen els seus desnonaments paralitzats per la mora-
tòria estatal de desnonaments i que a partir del 31 de
desembre es poden reactivar.

Per parar els peus als grans tenidors que es pen-
sen que poden fer el que vulguin a Catalunya hem
fet pública una nova ofensiva judicial contra els fons
voltors que incompleixen la Llei antidesnonaments
catalana i no ofereixen lloguers socials a les famí-
lies vulnerables abans d’intentar desnonar-les.
Aquesta estratègia neix fruit de la col·laboració del
moviment per l’habitatge i les advocades que van ob-

tenir una primera sentència
condemnatòria contra un gran
tenidor que no va oferir llogu-
er social a una família quan li
pertocava per llei.

Fins ara eren els grans te-
nidors que ens demandaven
amb desnonaments; ara som
nosaltres que els portarem a
judici. Després de la sentència
pionera de Badalona, vam tre-
ballar en aquest nou front de li-
tigi estratègic i vam publicar
dues noves guies, una per a
afectades i l’altra per a advo-
cades, que expliquen què és i
com interposar la demanda
declarativa del dret a recla-
mar el lloguer social. Amb
aquesta nova demanda, som
nosaltres qui plantegem als
jutjats –en la majoria dels ca-
sos a través d’advocats/des
d’ofici– que se’ns reconegui
el dret a obtenir el lloguer so-
cial i s’obligui el propietari a
fer-ho.

Ja s’han interposat 16 de-
mandes a diferents grans teni-
dors. Això és només el principi.
L’objectiu és clar: evitar que
cap família vulnerable es quedi

al carrer i sense lloguer social tal com marca la Llei
antidesnonaments.

Comença una nova ofensiva contra els que volen
saltar-se la llei. Animem tot el moviment de l’habi-
tatge i les persones amenaçades per la cobdícia dels
poderosos a defensar-se també als jutjats. I recordem
que poden acostar-se a qualsevol de les nostres as-
semblees de la PAH repartides per tot el territori.

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

Portar a judici els grans tenidors
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@dadeisnaa: He entrat al compte ban-
cari per fer pressupostos per als regals de
Nadal... i família, amics i amigues, aquest
any us regalaré una forta abraçada.

@Modgi: “A mí me dan pena los humo-
ristas. Ya no pueden hablar de nada”. Gran,
Alfonso Guerra, defensant que es puguin
fer acudits del PSC a la tele.

@_angelasoria: Em sembla superallibera-
dor pensar que a ningú li importa realment
el que fem o deixem de fer i que ningú ens
jutjarà tant com nosaltres mateixos.

Flaixos

La clau

Fa poc han detingut a Barcelona un lladre rein-
cident per un robatori amb violència. El perla
–la identitat del qual mantindrem en l’anoni-
mat per no cometre el greuge de desvelar amb

el nom la seva nacionalitat marroquina– tenia dues or-
dres de cerca i captura, sis antecedents penals i vint-i-
nou detencions, dues d’elles per robatoris amb violèn-
cia i intimidació.

Aparentment, aquesta notícia té poca rellevància, per-
què de lladres que entren i surten de comissaria acu-
mulant un historial delictiu més llarg que el del Vaqui-
lla n’hi ha molts, però és que aquest, a sobre, es va per-
metre el luxe de fatxendar amb la víctima: mentre tenia
el pobre turista agafat per l’esquena per robar-li el re-
llotge de 3.000 euros (d’acord, potser no era tan “pobre”,
el turista), li va xiuxiuejar a l’oïda, tot rient: “Welcome
to Barcelona”.

La frase fanfarrona no només denota la impunitat amb
la qual actuen aquests individus, sinó que enllaça amb una
nova tendència de robatoris on els delinqüents cada cop
són més violents i més prepotents. Un exemple clar d’ai-
xò succeeix sovint al metro quan un viatger –habitualment
un ciutadà ja acostumat a identificar la fauna de mans llar-
gues– adverteix una potencial víctima que estan a punt
de robar-li i llavors el carterista, en sentir-se enxampat,
en lloc d’avergonyir-se’n i sortir disparat, s’encara amb el
delator reptant-lo enfurismat, ofès com si el veritable crim
fos que no el deixen fer la seva feina tranquil.

Ja és prou angoixant anar per la ciutat, sobretot pel
centre, pensant que en el moment més imprevist et ro-
baran la cartera o t’estiraran el collaret com per, a so-
bre, haver de témer per la teva integritat física per cul-
pa de personatges passats de voltes que semblen sortits
de La taronja mecànica o, en el cas relatat al principi,
d’un crossover entre El silenci dels anyells i L’home que
xiuxiuejava als cavalls.

El pitjor d’una afanada no és que se t’emportin els teus
diners o unes joies amb valor sentimental. El que fa més
mal és que també et roben una part de la teva dignitat.
Et sents enganyat i humiliat, i l’amor propi és molt més
difícil de recuperar que el DNI llençat a la paperera.

Segons les dades del darrer balanç publicat pel Mi-
nisteri de l’Interior, Barcelona és el municipi de l’àrea
metropolitana on la criminalitat ha crescut més durant
el primer semestre del 2023. Hi ha hagut uns 90.000
delictes de gener a juny, el que representa un increment

del 15% de la criminalitat a la ciutat, lleugerament per
sobre, en el deshonrós rànquing delictiu, de l’Hospita-
let de Llobregat (13%) i del Prat de Llobregat (14%).

Ara bé, el que no està tan repartit és el protagonis-
me dels furts: en aquest primer semestre de l’any s’han
detingut 262 multireincidents un total de 1.620 vegades,
als quals se’ls han imputat més de 4.000 robatoris, se-
gons es desprèn del Pla Tremall de la Junta Local de Se-
guretat de Barcelona. D’aquests multireincidents, el podi
dels més actius recau sobre cinc pispes que han estat de-
tinguts 112 vegades en la primera meitat de l’any, acu-
mulant entre tots 203 antecedents.

Si estiguéssim al Far West, veuríem els empleats de
Marc Martí enganxant per tota la ciutat cartells de “Wan-
ted” amb les cares d’aquests personatges. Els retrats pot-
ser no atraurien els caça-recompenses –perquè ningú
donaria un cèntim per uns buscats que estan molt ben
localitzats–, però ajudarien la gent a reconèixer els de-
linqüents abans del furt i no quan has de perdre el temps
identificant-los a comissaria perquè ja t’han fotut.

Actualment, com que no tenim xerifs ni justiciers
de forca exprés, hem de conviure amb aquesta gent que
se’ns pixa a la cara, a l’espera que els jutges deixin de
distreure’s jugant a fer política i dictin sentències fer-
mes que ens permetrien confiar una mica més en l’e-
ficàcia del sistema judicial.

Mentrestant, sortim al carrer amb por. Ja no hem de
patir pels criteris arbitraris a l’hora de rebre una pallis-
sa per part dels skinheads, com passava els anys 80, ni
per trobar-nos enmig d’una de les baralles amb nava-
lles entre els Ñetas i els Latin Kings de fa vint anys. Ara
l’angoixa ens la provoquen aquests brètols que venen
amb el pack complet de lladre / violent / provocador /
me la sua tot. I, per si fos poc, també hem de pregar per
no trobar-nos de nassos amb una lluita entre narcotra-
ficants a cop de matxet al mig del carrer, al pur estil de
Ciudad Juárez.

Com si no tinguéssim ja prou crispació amb el preu de
l’oli d’oliva i les manifestacions dels fatxes contra l’amnistia.
Seran fills de fruita!, com diria la Isabel Díaz Ayuso. Per
cert, posats a ser conspiranoics, a veure si resultarà que
l’atracador que murmura “Welcome to Barcelona” treballa
en realitat per a Turisme de Madrid. Més que res perquè
diuen que ara que ja no hi ha d’alcaldessa l’Ada Colau, Bar-
celona deixarà de ser tan permissiva i tindrem una ciu-
tat sense manters, ni okupes ni escurabosses.

El pitjor d’una afanada 
no és que se t’emportin 

els teus diners 
o unes joies amb 
valor sentimental. 
El que fa més mal 

és que també et roben 
una part de la teva

dignitat. 
Et sents enganyat 

i humiliat, i l’amor propi 
és molt més difícil de
recuperar que el DNI
llençat a la paperera

“

“
per Víctor Porres

El lladre que xiuxiuejava als turistes
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Nova pedalada en defensa
del carril bici de la Pineda

PROTESTES4La plataforma ‘l’A-
vinguda de la Pineda no es toca’
va celebrar una nova pedalada
reivindicativa el 16 de desembre,
dissabte, en defensa del carril
bici d’aquell vial, amenaçat pels
plans del govern municipal de
Castelldefels.

La voluntat de la plataforma
és donar visibilitat a la seva pro-
testa a favor de mantenir el car-
ril bici de l’avinguda de la Pine-
da, que el govern local, liderat
per l’alcalde del PP Manuel Re-
yes, vol transformar en una via
ciclable per recuperar el doble

sentit de la circulació que l’an-
terior govern de PSC, ERC i co-
muns va eliminar fa uns anys.

La plataforma, així com els
partits de l’oposició, conside-
ren que la decisió del govern de
Reyes és un “retrocés” en matè-
ria ambiental. Per tot plegat,
formacions com el PSC ja hi
han presentat al·legacions. En
l’escrit presentat a l’Ajuntament,
els socialistes consideren que
PP i SOM, els socis de govern,
han pres una decisió que va “en
contra de la seguretat i la salut de
les persones”. 

El Ple aprova els primers
comptes del mandat

ECONOMIA4Després d’un any
prorrogats, el Ple va aprovar els
pressupostos per al 2024. Ho va
fer gràcies als vots dels partits de
govern, PP i SOM, i el rebuig de
l’oposició en bloc. 

Els comptes es van aprovar
en una sessió plenària del dia 1
de desembre i ascendeixen a
87,8 milions d’euros. El pressu-
post, tal com va explicar el go-
vern local, posa èmfasi en la
neteja i la seguretat i defensa que
són uns comptes “austers” que
eliminen la “despesa supèrflua”
i “optimitzen els recursos”. 

Des de l’oposició, tanmateix,
no ho veuen igual. Ester Niubó,
del PSC, va assegurar que
aquests comptes “impacten ne-
gativament en la ciutadania”,
mentre que la portaveu de Mo-
vem, Candela López, lamenta
que el govern no ha tingut vo-
luntat de dialogar. “Han aplicat
el rodillo”, va etzibar. Per la
seva banda, Rita Borque, d’ERC,
va dir que els comptes no res-
ponen a les necessitats reals
dels veïns, mentre que Xavier
Amate, de Junts, va advocar per
un pressupost “més valent”. 

Octavi Torres, del Tibu-ron,
nomenat cuiner de l’any

GASTRONOMIA4La 19a edició
de les Trobades Gastronòmi-
ques de Castelldefels, organit-
zades pel Gremi d’Hostaleria,
van atorgar el prestigiós premi
de cuiner de l’any a Octavi Tor-
res, xef executiu de Tibu-ron
Group. “Em sento especialment
orgullós que aquest guardó m’ar-
ribi per part d’aquesta ciutat en
la qual fa més d’una dècada que
hi treballo”, assenyala Torres,
que considera que el premi és

una “recompensa molt potent”.
El jove xef de 32 anys porta les
cuines del Tibu-ron Beach Club
i de Solraig by Tibu-ron, dos es-
tabliments de Castelldefels. 

La seva trajectòria com a
cuiner, tanmateix, va arrencar a
Londres. Allà va adquirir co-
neixements que ara li serveixen
per donar-ho tot a la ciutat, un
escenari amb “una xarxa de res-
tauració de molt nivell”, remar-
ca Torres.

Una imatge de la pedalada. Foto: Salvem AV Pineda 

Foto: Tibu-ron Group

Fira |Més de 35.000 visitants al Castrum Fidelis
La desena Fira medieval Castrum Fidelis, que va tenir lloc a principis del

desembre en el marc de la Festa Major d’Hivern, va aplegar més de 35.000
visitants per gaudir de les activitats comercials i culturals que s’hi van oferir.

MEDI AMBIENT4A Castellde-
fels, el PP i els ecologistes van de
bracet. Almenys pel que fa a
l’Olla del Rei, un espai natural
que és a l’espera que la Genera-
litat l’inclogui finalment en la
zona d’especial protecció de les
aus (ZEPA) del delta del Llobre-
gat, que hauria d’aprovar aviat. 

Aquesta seria la primera zona
ZEPA urbana del país i, en
aquest sentit, PP i SOM, els so-
cis de govern, van portar al Ple
del novembre una moció a favor
de la conservació d’aquest espai
natural. El regidor de Medi Am-
bient, Pedro Paredes, va desta-
car els beneficis “físics i emo-
cionals” que aporten zones ver-
des com aquesta, i va anunciar la
institucionalització del grup de
treball entre l’Ajuntament i la
plataforma ecologista Salvem
l’Olla del Rei per fer seguiment
de la protecció de l’espai natural. 

Paredes, a més, va anunciar
que el govern local no es queda-

rà aquí i que estudiarà la modi-
ficació del Pla General Metro-
polità (PGM) per declarar l’Olla
del Rei zona no urbanitzable.

En l’actualitat, els terrenys
que formen part de l’Olla són de
categoria urbana, amb una bar-
reja d’usos com a parcs i jardins
urbans i equipaments. Qui va
mostrar dubtes sobre aquest
pas va ser el PSC. El socialista
Cristian Guillamón va presentar
una esmena en la qual, entre al-

tres, reclamava fer un informe
tècnic per saber què implicaria
aquesta modificació del PGM
en termes d’expropiacions. Les
seves esmenes van ser rebutja-
des i, per aquesta raó, el PSC va
abstenir-se en la moció. 

L’alcalde, Manuel Reyes, va
respondre que la Generalitat té
instruments per saber quines
compensacions caldria fer a ni-
vell urbanístic perquè l’Ajunta-
ment no les hagués de pagar.

Vista aèria de l’Olla del Rei. Foto: Salvem l’Olla del Rei

El govern local estudia declarar
l’Olla del Rei no urbanitzable

» S’aprova una moció en defensa de l’espai, amb l’abstenció del PSC
» El Ple insta la Generalitat a aprovar la protecció d’aquest àmbit
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Places de pagament a Gavà
Mar per a vehicles de fora

MOBILITAT4El Ple del mes de
novembre va aprovar un nou
reglament que estableix la crea-
ció d’una nova zona verda d’a-
parcament. Aquesta tindrà 2.000
places de pagament i control
horari per a vehicles de fora de la
ciutat. Es posarà en marxa el prò-
xim estiu, durant la temporada
estival, que és quan hi ha més
afluència de vehicles que venen
d’altres ciutats, amb famílies i
gent que ve a gaudir de la platja. 

De fet, l’objectiu d’aquesta
nova àrea d’aparcament és re-
duir la presència de cotxes du-

rant la temporada de bany. En-
trarà en funcionament el pròxim
15 d’abril fins al 30 de setembre
següent. Totes les forces van
votar a favor, excepte Vox, que va
fer-ho en contra.

La regulació de l’estaciona-
ment abastarà la totalitat del
barri marítim i conviurà amb la
zona taronja d’ús exclusiu i gra-
tuït per als vehicles censats a
Gavà. Aquesta zona, a més, am-
plia el nombre de places, ja que
passa de les 650 a les 962.
Aquesta ampliació és fruit d’un
estudi de la Diputació.

Proposen multar Renfe per
manca de transparència

SANCIÓ4L’Agència Catalana
de Consum ha proposat san-
cionar Renfe amb 700.000 eu-
ros per vulnerar els drets dels
consumidors, en considerar que
hi va haver manca d’informació
als viatgers i d’atenció al client
arran de l’avaria a l’R2 Sud el
passat mes de maig causada per
un incendi en un quadre de se-
nyals a Gavà, que va mantenir la
comarca gairebé un mes sense
servei normalitzar de Rodalies i
que, segons un informe d’Adif,
va ser provocada pel trenca-
ment d’un fil de la catenària, i no

per un llamp, com s’havia espe-
culat en un primer moment.

Concretament, els inspec-
tors de Consum van observar
deficiències en la informació
als usuaris en relació amb l’al-
teració del servei, els horaris i els
transports alternatiu. Va detec-
tar punts d’atenció al client tan-
cats o que es venien bitllets a les
màquines automàtiques per a
trajectes suprimits o que s’a-
nunciaven com a directes o se-
midirectes quan en realitat s’a-
cabaven aturant a totes les es-
tacions. 

Gavà celebra Nadal amb 
el tradicional Sant Nicasi

TRADICIÓ4A Gavà, no li digu-
is Nadal, diga-li Sant Nicasi.
Aquesta frase és un bon resum
del que signifiquen aquestes da-
tes per a la ciutat, que celebra la
seva Festa Major de Sant Nica-
si coincidint amb les festes na-
dalenques. De fet, Gavà va in-
augurar el Sant Nicasi el passat
dia 11 de desembre, i fins a la ca-
valcada de Reis té previst orga-
nitzar desenes d’activitats per a
tota la família. 

Si bé un dels principals re-
clams de la ciutat sol ser, des de
fa anys, el Bosc Encantat -que és
visitat per molta gent provinent
de tota l’àrea metropolitana i la
resta del país-, una atracció que,
t veïnse, ha tornat a generar
moèsties a alguns veïns, per les
llargues cues que s’hi generen.
Per solucionar-ho, l’Ajuntament
hi ha destinat més agents i que
es tancarà el recinte un cop es
completi l’afiorament.

Una zona d’aparcament per a veïns de Gavà Mar. Foto: Ajuntament

Foto: X (@gebadia)

Història |Visites teatralitzades al refugi antiaeri
Per celebrar el desè aniversari de la seva obertura al públic, diversos col·lectius

de la ciutat han fet servir el refugi antiaeri de la guerra per fer-hi visites
teatralitzades. L’acció s’ha portat a terme en col·laboració amb el Museu.

INFRAESTRUCTURES4Ecolo-
gistes en Acció ha mostrat el
seu rebuig al projecte de segona
estació de Rodalies per a Gavà.
L’estació plantejada s’ubicaria
entre Gavà i Castelldefels, amb
l’objectiu de donar servei als
nous veïns de Ponent, on es pre-
veu la construcció de 5.000 ha-
bitatges, a través del polèmic
Pla de Ponent, que ha estat por-
tat a la justícia per la plataforma
Salvem el Calamot, a través, pre-
cisament, d’Ecologistes en Acció.

En un comunicat, la plata-
forma ecologista reclama una
“rectificació urgent” al ministe-
ri de Foment i que es descarti el
projecte de nova estació, que
consideren “innecessària”, ja
que estaria a només dos quilò-
metres de l’actual abaixador de
Gavà i també a dos quilòmetres
de l’estació de Castelldefels.

Per altra banda, Ecologistes
en Acció al·lega que la nova pa-
rada faria que “el trajecte de

l’R2 encara s’alentís més”. Tam-
bé pensen que abans de plante-
jar noves estacions cal afrontar
el “dèficit greu d’actuacions de
manteniment i millora” a la xar-
xa ferroviària.

El projecte de nova estació es
coneix des de fa mesos. De fet,
l’exalcaldessa i exministra de
Foment, Raquel Sánchez, va
anunciar a l’estiu al Fòrum Em-
presarial del Baix Llobregat que

el projecte de disseny de la nova
estació estava en marxa, i que
calculaven que entraria en fun-
cionament de cara al 2027. Els
projectes bàsic i constructiu s’han
d’iniciar, i tenen un pressupost
d’1 milió. El ministeri calcula
que l’estació serà utilitzada per
3.200 viatgers diàriament, xifra
que augmentarà fins als 6.000 de
cara al 2035, un cop avancin les
obres del Pla de Ponent.

Imatge virtual dela segona estació de Rodalies de Gavà. Foto: Adif

Ecologistes en Acció se suma a
les crítiques a la segona estació
» L’entitat considera que la infraestructura és del tot “innecessària”
» Entrarà en funcionament el 2027 i donarà servei a 3.200 viatgers
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Es parla molt del porno.
En els darrers temps,
sobretot hem assistit a
acarnissats debats sobre

com la indústria del sexe en línia
afecta el jovent i modifica les se-
ves conductes sexuals. Un estudi
recent de la Diputació de Barce-
lona assenyala que un de cada
quatre menors ha consumit por-
no abans dels 12 anys. Malgrat tot
això, tendim a pensar que la por-
nografia es fa en països llunyans,
i quan entomem el debat sobre
com millorar la salut sexual dels
joves parlem dels consumidors o
de les seves famílies, no pas de
tota la indústria que hi ha al dar-
rere. Alhora, pensem que tot el
porno és sempre igual: dones i ho-
mes amb cossos normatius prac-
ticant sexe. 

Des del diari Línia hem in-
tentat posar-nos en contacte amb
nombroses persones de Barcelo-
na i de l’àrea metropolitana que es
dediquen a la pornografia perquè
ens expliquin com funciona i quin
pes té aquesta indústria a casa nos-
tra. La tasca, que en un principi
semblava senzilla, ha resultat més
complexa del que ens esperàvem.
Són poques les actrius, actors o di-
rectors que ens han contestat. De
fet, després de setmanes, la sen-
sació que ens queda és de cert si-
lenci. Una part del món del por-
no, el més mainstream, no vol ex-
plicar-se. Només algunes veus
han donat el seu testimoni. Co-
mencem aquest recorregut que va
del porno fet a casa fins a la in-
dústria metropolitana del sexe.  

LA BASE DEL PORNO
La Rita i el Dani viuen a Barcelo-
na i abans de dedicar-se al porno,
amb el nom artístic de Magia
Rosa, feia temps que es gravaven
fent sexe a casa. Va ser amb la pan-
dèmia quan van decidir penjar els
seus vídeos a la xarxa. “Estàvem
acostumades a follar davant d’a-
mistats i gravar-nos era una part
de la nostra sexualitat”, diuen.
“Ho vivim de forma natural i vo-
lem transmetre aquesta naturali-
tat als nostres vídeos”, afegeixen.

Al començament van crear
un compte a Pornhub, una de les
plataformes de vídeos en línia
més importants del planeta, amb
més de 130 milions d’usuaris dia-
ris. “Al principi vam vetar els nos-
tres continguts perquè només es
veiessin fora d’Espanya, i fèiem ví-
deos on no es veia la cara, però
això va durar poc”, afirmen.  “Als
familiars costa més explicar-ho”,
diuen per afegir que “has de ser
conscient que, si et dediques a
aquesta feina, tard o d’hora tot-
hom t’acabarà veient”. 

Més tard, Magia Rosa va crear
un perfil a Onlyfans, una plata-
forma en la qual pengen vídeos ex-
clusius per als 200 subscriptors
que tenen. Cada subscriptor paga
aproximadament cinc euros i mig
mensuals i la Rita i el Dani es com-
prometen a penjar dos vídeos a la
setmana. “També ens demanen ví-
deos personalitzats, com per ex-
emple follant amb botes”, diu la
Rita. “Depenent dels minuts pot

ser un preu o un altre”, puntualitza
per afegir que el màxim que han
cobrat per un vídeo a demanda ha
estat 300 euros. Alhora, assenya-
len que s’han negat a fer contin-
guts, com quan els van demanar
un vídeo “racista” o practicar “la
pluja daurada”. “Hi havia un usua-
ri que volia un vídeo per 20 euros
on, mentre jo conduïa fent trom-
pos amb el cotxe, féssim  sexe...
Vam dir-li que no!”, recorda la Rita
amb humor. 

Actualment, són presents a

plataformes com Xvideos o
Xhamster, i tenen algun vídeo
amb més de 5 milions de visites.
“Els vídeos d’exteriors es mo-
uen molt”, diu el Dani, que és qui
porta el màrqueting de Magia
Rosa. Guanyen una mica més de
2.300 euros al mes, la meitat
dels quals provenen de les sub-
scripcions i l’altra del cobrament
per visites a les plataformes, però
també han gravat amb produc-
tores independents com Lustery,
que els va pagar 1.200 euros.

No obstant això, tenen un
projecte més trencador i ètic.
“Amb el col·lectiu Sexual Riot vo-
lem fer un porno amb sexe menys
heteronormatiu, una estètica cui-
dada i tutorials de sexe”, expli-
quen. “Volem mostrar, per ex-
emple, què passa quan l’home
no té una erecció en una escena”,
diu el Dani. 

PORNO ÈTIC
Parlar de porno ètic a Barcelona és
parlar de la directora Erika Lust.

Aquesta artista d’origen suec és
una de les pioneres del porno fe-
minista, un producte audiovisual
que es desmarca dels rols de gè-
nere i de la violència masclista que
sovint trobem al porno mains-
tream. “Es tracta d’un porno que
assegura que allò que estàs veient
es va fer respectant les condi-
cions laborals i que tots els invo-
lucrats seran compensats”, ex-
plica Lust en declaracions al Línia.
També vol dir fer porno amb el
“consentiment” previ dels actors

La Rita i el Dani es van començar a dedicar al món del porno durant el confinament per la pandèmia. Foto: Joanna Chichelnitzky

Intentem entendre com funciona el món de la pornografia a Barcelona i la seva
metròpoli de la mà de la Rita i el Dani, dos amics que viuen de fer vídeos sexuals,
i d’Erika Lust, la directora establerta a la capital catalana i pionera del cinema ètic
per a adults. Tot plegat mentre la ciutat ja competeix amb Praga o Los Angeles.

Barcelona, capital
europeadelporno
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n El sexe encara és tabú. No se’n
parla. Davant d’aquest silenci, i grà-
cies a les noves tecnologies, la porno-
grafia s’ha convertit, per a molts me-
nors, en la manera que tenen d’edu-
car-se sexualment. “La manca d’edu-
cació sexual impartida per part d’ins-
titucions públiques fa que molta gent
acabi adquirint aquests coneixe-
ments del porno”, afirma la directora
de cinema per a adults Erika Lust.
Malgrat això, segons el seu parer,
aquesta no hauria de ser la funció del
cinema eròtic i sexual. “La pornogra-
fia està feta per a l’entreteniment, per

gaudir i explorar la teva sexualitat,
però no com a eina d’educació sexu-
al”, apunta. 
Sigui com sigui, el jovent s’educa a

través de la pornografia que veu a
plataformes com Pornhub o Xvideos.
“Hi ha tota una generació que ha
crescut veient pornografia mains-
treamdes de petits”, lamenta la sexò-
loga Montse Iserte. Es refereix a un
porno on “les pràctiques vexatòries
cap a la dona i els cossos poc realistes
han sigut les úniques opcions”.
El consum sense alternativa d’a-

questa mena de pornografia, segons
el seu punt de vista, fa que els usuaris
cada vegada necessitin veure vídeos
“més extrems per poder tornar a exci-

tar-se”. Així, quan els joves tenen
sexe, per arribar a l’orgasme voldran
reproduir aquestes pràctiques.
Tanmateix, no tota la responsabi-

litat la tenen les plataformes. En
aquest sentit, la pregunta incòmoda
que es formula la Rita, de Magia
Rosa, hauria de fer-nos reflexionar:
“Què és primer, la fantasia o el por-
no?” És difícil de respondre. “Les per-
sones que veuen una violació potser
s’han excitat amb això abans de veu-
re aquesta mena de vídeos”, assenya-
la. En la mateixa línia, Iserte afirma
que  “la indústria produeix el que la

gent consumeix, i com que la gent
consumeix pornografia gratuïta que
és vexatòria difícilment es produirà
una altra pornografia”.
És per tot això que Lust reclama a

les institucions que “replantegin el
tema per tal de poder oferir, des de
ben joves, una completa educació se-
xual”. De fet, ella treballa en el projec-
te The Porn Conversation, que propo-
sa eines a educadors i famílies per po-
der parlar obertament sobre sexuali-
tat i pornografia amb els joves. Per al-
tra banda, des de Magia Rosa afirmen
que, encara que “potser és llunyà”, se-
ria interessant plantejar que “la Ge-
neralitat de Catalunya invertís en el
porno local i educatiu”.

Sexe i educació

i les actrius. “El meu equip i jo ens
hem d’assegurar que cada rodat-
ge sigui un entorn de sexe segur on
els performerspuguin explorar la
seva sexualitat d’una manera cò-
moda i relaxada”, diu Lust. Per a
la sexòloga i darrera portaveu del
Saló Eròtic Montse Iserte, aquest
porno, que és “minoritari”, vol
trencar “els rols de gènere i la de-
sigualtat, tot optant pel respecte,
el desig, la variació de cossos i d’e-
dats i amb escenes més realistes
i diàlegs creïbles”. 

Gairebé es podria dir que
aquesta tipologia de pornografia
va néixer amb la directora sueca
i a Barcelona. Tot va començar
quan Lust, aleshores estudiant, es
va traslladar a la capital catalana,
l’any 2000, i va iniciar els seus es-
tudis de cinema. Quan li van en-
carregar fer el seu primer curt-
metratge, va sentir la necessitat de
fer una pel·lícula porno segons el
seu gust i els seus valors, i mos-
trant “la importància del plaer fe-
mení”. Així va néixer The Good
Girl, un curt que ironitza sobre el
mite pornogràfic dels repartidors
de pizzes. “Barcelona em va donar
la llibertat creativa per començar
a fer cine per a adults, sobretot pel
fet que aquí la gent és molt ober-
ta de ment i sexualment positiva”,
explica Lust. Així doncs, afegeix,

va sentir que la ciutat catalana era
“el lloc ideal”, perquè oferia l’o-
portunitat perfecta per donar vida
a una petita productora de porno
ètic i feminista que va rebre el nom
de la mateixa directora.

Avui dia, el projecte compta
amb una sòlida base d’usuaris “als
Estats Units, Alemanya, Espa-
nya, el Regne Unit i França”.  Així
mateix, està conformada per tres
plataformes que s’adrecen a tres
tipus de públic. A Xconfessions
cada mes seleccionen dues fanta-
sies sexuals relatades pels usuaris
per convertir-les en curtmetratges;
a Lust Cinema es prioritzen les his-
tòries amb tractament cinemato-
gràfic; i, finalment, Else Cinema
ofereix vídeos i fotos eròtiques a
demanda. 

INDÚSTRIA INTERNACIONAL
En realitat, el porno ètic i inde-
pendent, com és el cas de Magia
Rosa o Erika Lust, és una raresa
dins del mercat del sexe en línia.
Gran part del porno que es con-
sumeix al món es troba a grans
plataformes de vídeos gratuïts
com Pornhub, Youporn o Xvideos.
El que molts usuaris no saben és
que aquestes plataformes estan en
mans d’unes poques empreses. La
companyia canadenca amb seu a
Luxemburg Mind Geek està al

El Dani i la Rita poden
arribar a guanyar al
voltant de 2.300 euros
al mes i tenen vídeos
que sumen uns 
cinc milions de 
visites a les grans 
plataformes online 

darrere de Redtube, Youporn i
Pornhub i és propietària d’algunes
de les productores de cinema per
a adults generalista més impor-
tants del planeta, com Digital
Playground. Per altra banda, la
txeca WGCZ Holding domina
Xvideos i XNXX. Aquestes ma-
teixes firmes han estat acusades
d’albergar pornografia infantil o
d’abusos sexuals. En aquest sen-
tit, Lust alerta que “prioritzen el
contingut comercial i poc divers i
ètic” i que tenen un impacte en els
creadors independents.

És aquí on Barcelona té un pes
notable que li ha fet valer el títol de
capital europea del porno. El
2019, un estudi de Xhamster –la
tercera plataforma de porno més
important de la xarxa– va quali-
ficar la ciutat com un lloc a l’alça
per fer-hi porno en detriment
d’altres ciutats com Praga o Los
Angeles: “Gràcies al baix cost de la
vida i a la relativa escassetat de lleis
sobre la nuesa pública, Barcelona
s’ha convertit en la capital europea
del porno, amb cada cop més
pel·lícules rodades a la ciutat i més
empreses que s’hi estableixen”.
L’informe, a més, afirmava que el
fet que Ada Colau, quan era al-
caldessa, hagués donat suport a les
treballadores sexuals feia que la
ciutat fos molt adient per a la in-

dústria. Sigui com sigui, només cal
visitar una pàgina web com Porn-
hub i buscar “Barcelona” per des-
cobrir com són de comuns les es-
cenes pornogràfiques que es roden
a la ciutat. Alhora, aquest auge s’ha
estès per altres municipis com Ba-
dalona, on s’hi han gravat escenes
de la productora Las Folladoras,
una filial de l’empresa Letsdoeit,
amb seu a Suïssa. Per altra banda,
també s’han fet rodatges a les
platges de Sitges i, des de fa uns
anys, Cornellà és la capital del por-
no mundial durant uns quants
dies amb el Saló Eròtic.

Tanmateix, tot això no ve del
no-res. Barcelona, gràcies a la
Sala Bagdad, fa temps que és re-
coneguda com una de les capitals
del sexe. Alhora, ha estat bressol
de molts actors i actrius de renom
mundial dins del porno mains-
tream, com Nacho Vidal, Toni Ri-
bas –de Sant Boi–, Max Cor-
tés –de Badalona–o Susi Gala –de
Barcelona. La fama de la ciutat,
doncs, és merescuda, però no
sempre per un porno que vetlla
pels drets ni que es pot considerar
igualitari. 

Un informe de la
plataforma Xhamster
assegura que
Barcelona està
desbancant ciutats
com Los Angeles o
Praga com a capital 
del porno mundial

Algunes veus de la indústria del porno ètic reclamen
més educació sexual al jovent i una implicació 
més gran de les institucions en aquest terreny

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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MOBILITAT4Tots els trens de la
línia R2 sud de Rodalies s’aturen
des del dia 11 de desembre a l’es-
tació de Viladecans. “Ja tocava
que paressin, perquè només n’hi
havia cada mitja hora”, explica la
Reme, una usuària de la línia que
molts dies havia d’anar fins a
Gavà a agafar el tren per poder
gaudir de més freqüències de
pas. Amb aquesta nova configu-
ració, per l’estació de trens de Vi-
ladecans hi passarà un tren cada
15 minuts. Una nova avinentesa
que l’alcalde, Carles Ruiz, celebra.
Ruiz expressa que “no era lògic”
que una de les ciutats més po-
blades entre Tarragona i Barce-
lona, com és el cas de Viladecans,
tingués menys parades de trens
que la resta.  Ara, diu, millorarà
“molt” la mobilitat amb les ciu-
tats de l’entorn i amb Barcelona.

ANEM PROGRESSANT
Aquesta és una reivindicació
amb més de 30 anys de vida. Si
bé en un primer moment l’a-
baixador estava aïllat del nucli
urbà viladecanenc, ara, amb el
creixement de la ciutat durant
les darreres tres dècades, l’es-
tació ha quedat plenament in-
tegrada a la ciutat. Tot i això, l’al-
calde explica que durant molts
anys se’ls va argumentar que hi
havia “qüestions tècniques” que
impedien l’aturada de tots els
trens al municipi.

“De mica en mica anem pro-
gressant. A Viladecans hi ha
molts habitants i mereix una es-
tació on es pugui agafar el tren
amb la mateixa freqüència que
en qualsevol altra ciutat del Baix
Llobregat”, afirma en Toni, veí de
Viladecans i usuari de l’R2. 

ERC HO CELEBRA
Qui ha volgut valorar aquesta fita
ha estat ERC. La portaveu local
republicana, Bàrbara Lligadas,
afirma que el dilluns 11 va ser “un
dia històric” per a Viladecans.
“Se’ns deixa de robar el nostre
temps”, expressa Lligadas, que
remarca que, “quan les coses
depenen d’ERC”, partit al cap-
davant del govern de la Genera-
litat, “es materialitzen”.

Per la seva banda, el diputat
republicà del Baix Llobregat
Jordi Albert, recorda que la mi-
llor manera perquè la nova con-
figuració de trens a Viladecans
funcioni “és desplegar tot el tras-
pàs de Rodalies”, que ERC va
pactar amb el PSOE com a con-
dició per investir Pedro Sánchez
com a president. En aquesta lí-
nia, el diputat d’ERC José Ro-
dríguez argumenta que quan
Rodalies funciona “és perquè
les decisions es prenen a Cata-
lunya”, i no en algun despatx de
Madrid. Tant Albert com Ro-

dríguez van acompanyar Lliga-
das en un acte a l’estació el ma-
teix dia 11 de desembre.

Aconseguida l’aturada de tots
els trens, Viladecans reclama
ara la també anhelada reforma
de l’estació. L’alcalde Ruiz re-
clama que s’inverteixin els 2,5
milions previstos per a la trans-
formació de l’antic abaixador. El
projecte preveu ampliar el ves-
tíbul, reubicar els ascensors,
ampliar la marquesina d’accés i
instal·lar un punt de recàrrega de
vehicles elèctrics.

TRES NOVES LÍNIES DE BUS
Per altra banda, i continuant
amb el transport públic, el dia 12
de desembre es van presentar a
Viladecans tres noves línies del
bus de l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB). En concret,
són la X83 i la X84, que con-
nectaran la ciutat i Gavà amb
Barcelona, així com un Nitbus,
l’N20, que enllaçarà Sant Boi
amb la capital catalana. 

Viladecans feia anys que reclamava que tots els trens hi paressin. Foto: ERC

Viladecans celebra que tots els
trens de l’R2 s’aturin a la ciutat
» L’estació és ja una parada obligatòria de la línia de Vilanova

» L’AMB presenta tres línies de bus que connecten amb Barcelona

L’outlet premia un projecte
per ajudar els afectats d’infart

SALUT4Els 15.000 euros del
segon Premi d’Innovació en Sa-
lut VTSO, que entrega el Vila-
decans The Style Outlets, han
anat a parar al projecte ODISEA,
un programari que optimitza el
procés assistencial de l’infart
agut de miocardi, que va pre-
sentar l’Institut d’Investigació
Biomèdica de Girona (IDIBGI),
l’Institut Universitari d’Investi-
gació en Atenció Primària
(IDIAP Jordi Gol) i l’Hospital Dr.
Josep Trueta de Girona.

La proposta planteja el des-
envolupament un programa in-

formàtic que millora el com-
plex procés assistencial de l’in-
fart agut de miocardi, a través de
l’optimització de la coordinació
i el flux d’informació entre els di-
ferents sanitaris responsables
dels pacients. 

El resultat més directe és
una considerable reducció del
temps de tractament de 15 mi-
nuts, que són molt rellevants per
a la reducció del risc de mort o
discapacitat del pacient. Els im-
pulsors del projecte van rebre el
premi en un acte a l’outlet del dia
11 de desembre al matí.

El segon Teatre Al Carrer de
Nadal presenta 33 funcions

CULTURA4Per segon any con-
secutiu, Viladecans gaudirà del
Teatre Al Carrer de Nadal, la ver-
sió hivernal del festival d’estiu
que se celebrarà entre els dies 28
i 30 de desembre a diferents
punts del municipi. 

Enguany el festival presenta
33 funcions, entre propostes
teatrals, màgia, acrobàcies, ma-
labars, clown, música i cercavi-
les, entre altres. A més, engua-
ny el festival aposta per més
instal·lacions en la seva progra-
mació per oferir més possibilitats
de gaudir de la cultura al carrer. 

Per tant, durant tres dies 16
companyies d’arts de carrer ofe-
riran 17 espectacles a la via pú-
blica, que portaran a terme un
total de 33 funcions. De les com-
panyies participants hi ha 14 de
catalanes, una del País Valencià
i una altra de francesa. 

Aquest festival forma part
de la programació de Nadal que
l’Ajuntament ha posat en marxa
aquestes dates per a “crear una
reacció en cadena que connecti
la gent amb la ciutat de les opor-
tunitats a través de la màgia”,
destaquen des del consistori.

Moment de l’entrega del xec als premiats. Foto: VTSO

Economia | El gegant Brico Depot obrirà un magatzem a la ciutat
El gegant de la construcció Brico Depot obrirà el 2025 un magatzem a Viladecans. Aquesta obertura

suposarà la creació d’un centenar de llocs de feina nous, que se sumaran als més de 600 que la
companyia té a Catalunya. L’edifici tindrà 10.000 metres quadrats i estarà ubicat al parc empresarial.
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Una granja comunitària per
popularitzar el Pota Blava

TRADICIÓ4L’Ajuntament po-
sarà en marxa una granja co-
munitària que permeti popula-
ritzar la criança del pollastre
amb IGP Pota Blava. Davant la
falta de relleu generacional de
l’actual Associació de Criadors,
el consistori planteja la creació
d’una fundació de la qual sigu-
in membres les AFA de les es-
coles i altres entitats i empreses
de la ciutat, així com veïns a tí-
tol particular.

La intenció municipal és que
cada membre pugui criar durant
l’any el seu propi pollastre per

presentar-lo a concursos i, arri-
bat el moment, sacrificar-lo per
cuinar-lo. “Farem el que calgui
per conservar la criança del Pota
Blava, que és una senya d’iden-
titat de tots els pratencs”, asse-
vera l’alcalde, Lluís Mijoler, que
va presentar la proposta durant
la Fira Avícola, celebrada a prin-
cipis del desembre. 

La mostra va aplegar més de
75.000 visitants durant un cap
de setmana, que van passar per
la Granja de la Ricarda per des-
cobrir el bo i millor de la tradi-
ció pratenca.

El Ple aprova una pujada de 
la factura de l’aigua del 17%
ENERGIA4Aigües del Prat apli-
carà un augment del 17% en la
factura de l’aigua. Així es va
aprovar al Ple del novembre,
on es va explicar que l’increment
de la quota té a veure amb la pu-
jada dels costos de subminis-
trament per la sequera. Aques-
ta revisió s’ha portat a terme cinc
anys més tard de l’última modi-
ficació, que va tenir lloc el 2019. 

En aquest sentit, l’Ajunta-
ment reivindica que, malgrat la
pujada de l’Índex de Preus al
Consum (IPC), no s’ha decidit en-
carir el cost de l’aigua als veïns. 

Aquesta pujada de la factura
coincideix en el temps amb la
proposta de l’empresa pública
Aigües del Ter-Llobregat de pu-
jar les tarifes de l’aigua un 33,7%
a causa de la sequera i de l’in-
crement de l’ús de la dessalado-
ra. Això afecta molts municipis
metropolitans, però no al Prat,
atès que el model de gestió pú-
blic local de l’aigua ha permès, tal
com remarca el consistori, ate-
nuar la pujada de tarifes. A la ciu-
tat, de fet, la tarifa de l’aigua està
un 40% per sota de la de molts
municipis de la conurbació.

Denuncien pressions per a no
ampliar la protecció del Delta
MEDI AMBIENT4Una quaran-
tena d’organitzacions socials i
ambientals denuncien el retard
que s’està produint en l’execució
per ampliar la Zona d’Especial
Protecció per a les Aus (ZEPA)
146 del delta del Llobregat. Les
entitats, entre les quals hi figu-
ren Zeroport, Depana o Ecolo-
gistes en Acció, exigeixen al Go-
vern que compleixi amb la lega-
litat, i asseguren que l’executiu
català està rebent pressions “bar-

roeres” de grups que pretenen
erosionar les demandes per pro-
tegir les zones humides, la bio-
diversitat que hi ha en el seu en-
torn i els espais destinats a l’a-
gricultura de proximitat que ca-
racteritza la zona.

La proposta d’ampliació de la
zona ZEPA del delta del Llobre-
gat es va presentar el juny del
2022, i el Govern va anunciar a
l’estiu que estaria aprovada
abans d’acabar aquest any. 

Pollastres Pota Blava. Foto: Àlex Recolons/ACN

Foto: Depana

Educació |Mijoler i Simó presenten l’ampliació del Pepa Colomer
L’alcalde, Lluís Mijoler, i la consellera d’Educació de la Generalitat, Anna Simó, van visitar l’1 de

desembre l’institut escola Pepa Colomer, recentment ampliat. Les obres de millora han costat 2,2
milions i han servit per crear noves aules, una biblioteca i una escala d’emergència, entre altres. 

EDUCACIÓ4La missió del co-
mitè de Peticions del Parlament
Europeu encarregada d’analitzar
el sistema d’immersió lingüísti-
ca a les escoles visitarà dimarts
dia 19 de desembre dues escoles
del Prat, el Centre d’Educació Es-
pecial Can Rigol i l’institut Sal-
vador Dalí, on ja s’aplica el 25%
de classes en castellà. 

Els centres han evitat fer va-
loracions sobre aquesta visita, se-
guint instruccions del departa-
ment d’Educació. Sigui com si-
gui, diverses veus han qüestionat
la missió de l’Eurocambra, ar-
gumentant que té un fort “biaix
polític”, i han criticat que només
es visitin dos centres del Baix
amb una realitat molt específica. 

Així ho han dit des dels grups
socialdemòcrata, Verd i l’Es-
querra Unitària del Parlament
Europeu, que han boicotejat
obertament la missió. Els euro-
parlamentaris progressistes con-
sideren que la presidenta del

comitè, la popular Dolors Mont-
serrat, fa un ús “partidista” de la
institució. De fet, la missió eu-
ropea està formada per polítics
de partits liberals, conservadors
i d’ultradreta, entre els quals
destaquen Rosa Estaràs, del PP;
Jorge Buxadé, de Vox i Maite Pa-
gazaurtundúa, de Cs. També hi
ha una representant francesa
del partit ultranacionalista de
Marine Le Pen i una altra del
Moviment Cinc Estrelles d’Itàlia.

L’única representant d’un partit
progressista i d’obediència ca-
talana és Diana Riba, d’ERC. 

Per tot plegat, des del de-
partament d’Educació han re-
iterat que la missió “està sent
manipulada amb finalitats par-
tidistes” que res tenen a veure
amb criteris pedagògics. Per la
seva banda, l’Associació Escola
Bilingüe confia que aquesta vi-
sita sigui un “punt d’inflexió” per
acabar amb la immersió.

Entrada a l’institut Salvador Dalí del Prat: Foto: Arxiu

Europa analitza la immersió
lingüística des del Prat

» Els eurodiputats visiten l’escola Can Rigal i l’institut Salvador Dalí
» Diferents veus qüestionen el “biaix polític” d’aquesta comissió
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Milers de visitants gaudeixen
de la Fira de la Puríssima

TRADICIÓ4La setanta setena
Fira de la Puríssima va tancar
amb un gran èxit de visitants.
Durant els dies del pont, milers
de visitants, tant veïns com vi-
sitants d’altres municipis, van
passejar la ciutat per descobrir la
seva essència. En aquest sentit,
es van poder gaudir dels tradi-
cionals fadrins, un dolç santbo-
ià elaborat a base de poma amb
una recepta que encara és tot un
misteri per als no iniciats.

A més, la fira va oferir mos-
tres de vi, cervesa artesana i de
productes típics i no tan típics. 

Amb Nadal picant a la porta,
la ciutat va tornar a brillar amb
una mostra que sol tenir un im-
pacte econòmic del voltant dels
10 milions d’euros. 

La fira va ocupar una super-
fície d’uns 52.000 metres qua-
drats, dels quals 12.000 van ser
dedicats a exposicions. Per la
seva banda, a l’espai de mobili-
tat sostenible, l’Ajuntament i els
concessionaris locals van pre-
sentar la marca sostenible Citi-
mob, a través de la qual la ciutat
es vol consolidar com a referent
de respecte al medi ambient.

Talls de circulació per les
obres d’enllaç de la C-32 i l’A-2
OBRES4Les obres de connexió
entre l’A-2 i la C-32, a través de
la nova B-25, estan ocasionant
els primers talls de trànsit a la
zona afectada, al voltant de la ro-
tonda de la Parellada. El primer
tall de consideració va tenir lloc
el cap de setmana de l’11 i el 12
de novembre, quan es va tancar,
de manera temporal durant la
nit, la comarcal C-245 entre l’ac-
cés a la ciutat des de la Ronda Li-
toral i la BV-2002, a l’altura de
la gasolinera de l’Oasis. Aquest
tall va agafar desprevinguts al-
guns conductors. 

Dies més tard, el 20 de no-
vembre, es va anunciar un nou
tall en aquest mateix sector que
havia de durar unes setmanes.
Tanmateix, aquesta restricció
no afecta la C-245, només la
sortida cap a la BV-2002. Per
tant, l’alternativa per entrar al
nucli urbà de la ciutat és conti-
nuar circulant per la C-245. 

Seguint amb obres, a finals
del novembre es va enderrocar
l’antic edifici de l’hospital. L’A-
juntament ha informat que en
aquell sector hi ha prevista una
zona verda i dos blocs de pisos.

L’AMB estrena electrolinera al
costat de l’estació del Carrilet
ENERGIA4L’Àrea Metropolita-
na de Barcelona (AMB) acaba
d’instal·lar una nova electroli-
nera de recàrrega ràpida a Sant
Boi. Està ubicada al costat de
l’estació del Carrilet i de la pa-
rada de taxis i de l’AMBici, el ser-
vei de bicicleta compartida me-
tropolitana. A l’acte de presen-
tació, celebrat el dia 13 de de-
sembre, van assistir l’alcaldessa
i presidenta de la Diputació,
Lluïsa Moret, a més del vice-

president de Mobilitat de l’AMB,
Carlos Cordón.

EXPANSIÓ METROPOLITANA
De fet, aquesta presentació dona
el tret de sortida, tal com han ex-
plicat des de l’AMB, a una nova
expansió del servei d’electroli-
neres. Amb tot, l’AMB pretèn
crear, a partir de l’any vinent,
una xarxa metropolitana públi-
ca d’electrolineres, i passar de les
10 actuals a més d’un centenar.

Aspecte de la plaça de l’Ajuntament durant la fira. Foto: Fira Puríssima

Foto: AMB

Política | ERC renova la seva executiva local
ERC ha renovat la seva executiva local. Està encapçalada per Jordi Vilar com a president i Andrea

Martínez com a secretària general. Els republicans justifiquen la nova organització com un
moviment per fer front a la tornada de l’extrema dreta a l’Ajuntament, en referència a Vox.

SALUT4Sant Boi va celebrar
recentment els 10 anys del Clús-
ter Salut Mental Catalunya
(CSMC), un organisme sense
ànim de lucre que representa
empreses de tota la cadena de
valor del sector de la salut men-
tal, les neurociències i l’envelli-
ment. La gala va tenir lloc, tan-
mateix, al DFactory de Barcelo-
na, amb la presència de l’alcal-
dessa i presidenta de la Diputa-
ció, Lluïsa Moret, i del president
del CSMC, Francesc Arrufat. 

Durant la gala es van entre-
gar premis a diversos projectes
d’innovació en l’àmbit de la sa-
lut, i es va presentar la nova mar-
ca del clúster: WeMind Cluster.
Amb aquest nom, l’organització
busca internacionalitzar-se i
transmetre una “imatge més fi-
del” del sector, tal com expressa. 

Amb tot, la ciutat se situa
com un referent en l’àmbit de la
salut mental. En una entrevista
en directe a l’Espai Línia del

gener, Moret va defensar que
Sant Boi havia de liderar el can-
vi de paradigma que està vivint
la salut mental els últims temps
i trencar els estereotips. “Durant
una època va ser un estigma
per a la ciutat, però ara som un
referent internacional en aquest
camp”, va defensar l’alcaldessa. 

N’hi ha prou amb un exem-
ple, com és que a principis de
mes el Benito Menni va obtenir
el Segell EFQM 600, un reco-

neixement que concedeix el Club
Excelencia en Gestión, com a re-
presentant a Espanya de la Fun-
dació Europea per a la Gestió de
la Qualitat (EFQM). 

Aquesta entitat considera
que el Benito Menni de Sant Boi
és una organització referent en
gestió innovadora i sostenible. Si
bé és cert que sindicats com
CCOO han denunciat recent-
ment que les condicions dels
empleats no són les adequades.  

Una empleada del Benito Menni amb una pacient. Foto: BM

Deu anys de Clúster que fan
Sant Boi referent en salut mental
» Celebren el desè aniversari d’un organisme rebatejat com WeMind
» El Benito Menni obté un reconeixement internacional per la gestió
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Esports

"Ma mare, la María, recorda que
amb 5 anys, quan m'estava recu-
perant d'una operació a l'hospital,
em vaig posar a narrar la final de
la Copa del Rei de futbol al llit de
l'habitació i que no se m'entenia
gens... Res m'apassiona tant com
narrar un matx", confessa el pe-
riodista esportiu Óscar Cuesta
(l'Hospitalet de Llobregat, 1976).

El seu "¡Dime que no estoy
soñando!", en un Unicaja-Real
Madrid, és un lema de la passió.
"Allò va ser l'histrionisme portat
a l'extrem. És el meu partit amb
més repercussió, però abans i
després n'hi ha hagut molts més
que també he gaudit molt. Tenia
la llibertat d'explicar el món i el
bàsquet a la meva manera, i
transmetia emocions", enraona.

Cuesta sempre ha estat in-
quiet i creatiu, i de petit orga-
nitzava Jocs Olímpics amb les se-
ves amistats del carrer Peñísco-
la, al barri de Can Serra. "Fèiem
competicions de tota mena i te-
níem el nostre rànquing ATP en
el tenis. Ens buscàvem la vida
per xalar del nostre increïble
món esportiu", recorda, orgullós.

El bàsquet ha estat un "amor
lent" per a l'hospitalenc. Se’n va
enamorar amb els amics a l'INS
Torras i Bages, i després del
seu desamor pel futbol. "Jo era
un llançador no ficador molt
intens i molt dolent que pensa-
va que el col·lectiu arbitral estava
en contra meva", recorda.

Va ser a la banqueta, com a
entrenador, quan va adonar-se

que aquells pensaments eren
"bajanades". No ho va fer encara
a l'APADA Sagrat Cor, de Santa
Coloma de Gramenet, on va viu-
re els seus dos primers cursos
com a tècnic del cadet i del júnior
masculí: "No sabia res i pensava
que deixant-m'hi la pell ho gua-
nyaríem tot, però perdíem la ma-
joria de partits de pallissa i em ca-
brejava perquè no ho entenia".

La seva primera experiència
al bàsquet femení seria a l'AECS
Hospitalet, futur CEJ l'Hospi-
talet, "una etapa molt intensa"
on tenien "moltes ganes" de
menjar-se el món i on va "des-
cobrir com és d'agraït entrenar
grups femenins". Mentre que al
cadet del Bàsquet Femení Cor-
nellà va comprovar que la seva
"idea" de bàsquet era diferent
que la de l'entitat.

ADRI ALONSO
Al Basket Almeda va conèixer
Adri Alonso, "la millor persona
del món" i de qui va ser ajudant
a l'infantil masculí i, més enda-
vant, també al júnior masculí
del CB Cornellà, que va exigir al
Barça fins a la pròrroga a la Final
a Quatre del campionat de Cata-
lunya i es va quedar a dos tirs lliu-
res d'eliminar-lo i jugar el cam-
pionat d'Espanya. "L'Adri em va
ensenyar a gestionar un equip i
la pressió, i a no considerar-me
inferior a ningú", apunta.

Ser ajudant de Joan Carles
Díez al Lima Horta Bàsquet, a
Lliga Femenina 2, el va ajudar a
planificar un curs i els entrena-
ments, i li va fer entendre que
cada grup i cada membre d'a-
quest són diferents: "Aconse-
guir que les voluntats en un

equip vagin pel mateix camí és
un repte apassionant. Quan tens
al grup, tot flueix, però el procés
és llarg i complex".

Sempre tindrà "al cor" la ge-
neració del 95 del CEJ l'Hospi-
talet, que li va canviar la mirada
com a tècnic. "Fins aquell mo-
ment havia estat un sergent i els
meus ajudants em van fer veu-
re que elles no estaven acostu-
mades a aquella manera de fer i
que les podia cremar. Abaixant
el to i les formes, les jugadores
van respondre i les vaig comen-
çar a entendre", comparteix.

La seva següent experiència
va ser al Club Bàsquet Les Fran-
queses, amb un ascens a Segona
Catalana i només dues derrotes.
L'entrevistat va ajudar al grup "a
descobrir i experimentar que
eren capaces d'aconseguir més
coses de les que creien". De nou,
retorn al CEJ l'Hospitalet, i
aquest cop amb la generació de
2003, va gaudir "de la fantàsti-
ca sinergia amb unes jugadores
i unes famílies extraordinàries".
"El gran regal que et queda per

sempre és haver ajudat a fer
créixer persones", completa.

Després d'un temps d'ab-
sència, va tornar a les banque-
tes al CB Sant Joan Despí amb
un sots 21 masculí, "un molt bon
grup a qui exigia molt i que vo-
lia pencar, i eren molt agraïts".
La seva última experiència va
ser dirigir els sèniors A i B fe-
menins del CB Joventut Cas-
telldefels, "jugadores que li po-
saven molta voluntat i amb qui
m'ho vaig passar molt bé".

Natural, transparent i empà-
tic, no sorprèn la seva habilitat per
presentar esdeveniments i con-
nectar amb l'Olímpic com a spea-
ker del Club Joventut Badalona
als partits de la Lliga ACB. Intenta
conduir el públic "cap a on ne-
cessita l'equip", i molts cops apro-
fita el que transmet amb la mú-
sica el discjòquei Martí CL, "que
és un mag". "Fa uns dies, contra
el Barça, l'equip estava remuntant
i em va sortir de l'ànima dir... 'Ja
som aquííííííí!'... I em va fer feliç
que funcionés. Arrisco i a vegades
surt bé", exposa.

A Ràdio Gràcia i amb Iván
Serres va cobrir l'Universitari de
Barcelona [futur UB Barça] i el
Lima Horta Bàsquet, que esta-
ven a l'elit: "Vam ocupar-nos
d'un nínxol de primer nivell
que no feia ningú". Amb Serres
crearia masBasket, el primer
portal i "punt de trobada" del
bàsquet femení a l'Estat.

L'entrevistat va ser l'únic pe-
riodista espanyol a l'Europeu
de França de 2001, on la selec-
ció va ser bronze: "Mai oblidaré
l'abraçada que em va fer Bego-
ña García. Estava molt emocio-
nada, i jo també". Dos anys des-
prés, a Grècia i amb Jose Igna-
cio Huguet, de Mundo Deporti-
vo, va gaudir "de la meravellosa
remuntada" contra Polònia, amb
la sortida de Núria Martínez i
Marta Fernández, i un premi do-
ble: un altre bronze i el primer
bitllet per a uns Jocs Olímpics
(Atenes 2004) per mèrits es-
portius de la selecció femenina.

Els seus nou anys al departa-
ment de comunicació de l'ACB van
ser "magnífics" per l'aprenentat-
ge, poder fruir el bàsquet "des de
l'altra banda" i conèixer "grans"
professionals "que són ja amis-
tats". "Si no és el somni de la meva
vida, s'hi apropa molt", confessa.

La seva capacitat per crear un
arxiu artesanal i infinit de dades
de bàsquet li ha permès treballar
al departament d'estadístiques
de l'Eurolliga. "M'hi estic moltes
hores sense aixecar la vista de
l'ordinador per comptar amb
aquest material propi. Si no faig
les coses al 100%, no les faig o
em costa una barbaritat fer-les.
La passió ha estat sempre el
meu motor", conclou Cuesta.

Toni Delgado
CASTELLDEFELS

El polifacètic Óscar Cuesta
» Locutor, ‘speaker’, presentador, tècnic o expert en dades, va entrenar el CB Joventut Castelldefels  

» “Si no faig les coses al 100%, no les faig o em costarà una barbaritat fer-les”, assegura Cuesta

Óscar Cuesta com a speaker d’El Basket es Vida. Foto: Eva Benito

Bàsquet | El Vilabàsquet Viladecans rep el CEEB Tordera-Uni Girona 
El conjunt de Xavi Paredes rebrà el pròxim diumenge 7 de gener el CEEB Tordera-Uni Girona, 

en partit corresponent a la 12a jornada del grup B de Lliga Femenina 2. El Vilabàsquet Viladecans hi
arribarà després de la victòria per 55-59 contra el Club Basket Ibaizabal del passat 16 de desembre.
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El presentador i showmanQuim Masfer-
rer pensa que ja és hora de fer un ho-
menatge al públic, peça clau del teatre,
amb un espectacle únic i impossible de
repetir en el qual els espectadors són els
autèntics protagonistes. Bona gent és
una proposta que porta l’ADN Masferrer
i que farà riure i passar una bona estona
a tothom. Al Teatre Borràs.

Teatre

Bona gent
Quim Masferrer

Els cornellanencs Estopa acaben de treu-
re un nou single, El día que tú te marches,
un avançament del seu nou disc, Estopía,
que sortirà a la venda aviat. La cançó se-
gueix el camí dels seus treballs anteriors
i porta el segell ‘100% Estopa’ marcat a foc.
El videoclip, sense anar més lluny, és una
repassada als èxits dels germans Muñoz
durant els 25 anys de carrera artística.

Música

Hollywood continua immers en una re-
visió dels seus mites cinematogràfics. En
la línia del ‘com va començar tot’ acaba
d’estrenar-se Wonka, una pel·lícula del di-
rector Paul King inspirada en el perso-
natge de Charlie i la fàbrica de xocolata, Wi-
lly Wonka. Protagonitzada per l’actor de
moda Thimotée Chalamet, el film expli-
ca els orígens de l’excèntric empresari.

Pelis i sèries

Wonka
Paul King

El día que tú te marches
Estopa

El Bosc dels Somnis
Un bon pla amb infants a prop de Barcelona per a aquestes
festes de Nadal el trobaràs a Sant Boi de Llobregat, amb el

Bosc dels Somnis. Es tracta d’una experiència teatral immer-
siva impulsada per Hamlet Produccions, en col·laboració

amb l’Ajuntament de Sant Boi. Obrirà del 21 al 31 de desem-
bre a la masia de Can Julià i estarà ple de llums i efectes espe-
cials. Hi haurà, a més, una vintena d’artistes que interpretaran
personatges fascinants que treballen perquè Nadal sigui un

èxit arreu. Es poden adquirir entrades a la pàgina web 
elboscdelssomnis.com. L’horari és de 16:30 a 21:30 del vespre. 

A I T A N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de fugir d’en Yúrum i la Xàrliah
al mar Albat, en Yàgon i en Merkor s’a-
propen a Hímdor i l’Àstrid aterra a Àdwish.
Separats amb l’objectiu de defensar-se de
l’amenaça verda d’Índrim, el grup buscarà
els poders d’Ashúram i les armes lle-
gendàries que els falten en aquesta no-
vel·la fantàstica, la tercera entrega de la
trilogia Fills d’Èodhum.

Llibres

La fletxa blava
Roger Tarrés

|OD
El geni dels videojocs Hideo Kojima presenta OD, una proposta de terror que serà
exclusiva per a Xbox i PC. Compta amb actors com Sophia Lillis i Hunter Schafer.
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Aitana Ocaña (Sant Climent, 1999) és un ídol del
panorama musical català i estatal. Ja queda lluny
la seva etapa de triunfito a OT, des d’on va fer el
salt a la fama. Juntament amb Rosalía i Morad,

forma part del TOP 3 de cantants catalans més es-
coltats a tot el món a la plataforma Spotify. Ara,
Aitana ha anunciat que el desembre de l’any vi-

nent farà un concert al Santiago Bernabéu, un es-
cenari icònic per on ha passat la flor i nata de la

música mundial, des de Taylor Swift fins a Luis Mi-
guel, el qual ha fet embogir els seus seguidors. Ho
va avançar emocionada en un concert a Madrid a
principis de desembre, on va enviar un missatge a
la seva exparella, el cantant Sebastián Yatra, amb

qui acaba de trencar. Allà va compartir amb la res-
ta de fans, amb “el cor trencat”, la seva nova cançó,

Ahora que ya no estás, dedicada a les ruptures
amoroses. Clar i català, com diria aquell. 

Famosos

Ser una cantant de fama mundial
És una de les artistes catalanes més escoltades a Spotify

Anunciar un concert al Bernabéu
Serà el 28 de desembre del 2024 i l’únic que farà a Espanya

Els fans embogeixen
El web de venda d’entrades es bloqueja per l’alta demanda
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

REVISIONS

El consum elevat d’alcohol o de tabac durant la joventut 
poden causar futurs problemes cardiovasculars  

VULNERABLES

ABUSOS

REVERSIBLE

E S T I L S  D E  V I D A

i PREVENCIÓ 
Cap als quaranta anys, quan arriba la maduresa per a la majoria,
comencem a preocupar-nos per la nostra salut cardiovascular.
Fins llavors ens considerem massa joves per preocupar-nos pel
nostre estil de vida. Però hi ha problemes que comencen a actu-
ar precisament quan som joves i, si no els prevenim, potser no
servirà de res fer vida sana als quaranta. És un avís, en forma
d’estudi, del Centre Nacional d’Investigacions Cardiovasculars.  

Els investigadors del centre han descobert que les persones
joves podrien ser més susceptibles als efectes negatius dels fac-
tors que afavoreixen l’ateroesclerosi, una malaltia que causa
una mena d’enduriment de les artèries i que afecta les persones
de mitjana edat amb nivells elevats de colesterol i tensió arte-
rial. La raó és que les artèries de les persones joves són més vul-
nerables als efectes de l’alcohol i del tabac, per exemple. 

Els resultats de l’estudi, publicats a la revista Journal of the
American College of Cardiology, mostren que la detecció precoç i
un control dels factors de risc podrien reduir l’impacte de la ma-
laltia durant la mitjana edat. De fet, permetrien fins i tot revertir
una malaltia considerada fins ara irreversible.   

Els joves són més vulnerables 

L’èxit de la medicina preventiva es basa en la importància
de sotmetre’s a revisions mèdiques des de ben aviat 

Les claus

Les artèries de les persones joves susceptibles de 
patir una futura ateroesclerosi són més vulnerables 

La detecció precoç i un control agressiu dels factors 
de risc de la malaltia podrien evitar que fos irreversible  
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